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Lázně mohou zaplatit Norové
Liberecký kraj - Řada památek v kraji má naději, že se dočká opravy. Jejich majitelé žádají o příspěvek z Finančního
mechanismu EHP/Norska, označovaný častěji jako „norské fondy“.
Šanci na opravu mají například vysílač a horský hotel na Ještědu, liberecké novorenesanční lázně nebo vyhořelý zámek
v Zahrádkách u České Lípy. „Žádostí do druhé výzvy přišlo podstatně více než do první. Poprvé přišlo jen osm projektu,
teď 23,“ řekla vedoucí oddělení řízení grantových schémat krajského úřadu Hana Čepičková.
Krajských šestadvacet projektů bude soupeřit o více než tři čtvrtě miliardy korun, které z norských fondů do republiky v
druhé výzvě přijdou. Každý projekt, který uspěje, dostane minimálně šest milionů korun: 250 tisíc euro je totiž nejnižší
možnou hranicí pro podání žádosti.
O pořadí rozhodne celorepubliková komise
I když se kraje snažily lobbovat za to, aby mohly samy rozhodnout o tom, který z projektů je pro ně prioritní, o pořadí
podpořených projektů bude rozhodovat celorepubliková komise. Může se tak stát, že tak do kraje nepřijde ani koruna.
Peníze z norských fondů jdou do šesti různých oblastí. Největší část peněz připadne na obnovu evropského kulturního
dědictví, ochranu životního prostředí a rozvoj lidských zdrojů.
O peníze na opravu památek je největší zájem. Například Liberec žádá o více než sto dvacet milionů korun na opravu
bazénu v bývalých lázních. „Je to pokus, jak sehnat na opravu lázní peníze,“ říká primátor Jiří Kittner. Město chátrající
lázně koupilo loni, peníze na jejich obnovu ale nemá.
Zhruba dvacet milionů korun chce získat majitel Ještědu, společnost Radiokomunikace. Peníze mají jít na opravu
opláštení, výtahu i rekonstrukci vyhlídkové plošiny. Kraj podpořil žádost partnerstvím s Radiokomunikacemi. Oprava by
mohla přispět k úspěchu žádosti o zápis Ještědu na listinu UNESCO. Podstatně dražší ale bude obnova interiéru do
původního stavu.
Peníze chce získat z Norska i Univerzita Karlova pro svůj vyhořelý zámek v Zahrádkách nebo Frýdlant pro svoji radnici.
Jilemnice také žádá na peníze pro expozici muzea, z bývalého Špitálu chce za pomoci norských zdrojů postavitMimoň
regionální muzeum.
Žádosti o dotace z norských fondů dostane do začátku prosince ministerstvo financí, pak je začne hodnotit odborná
komise. „Budou v ní i zástupci krajů,“ dodala Čepičková.
Na výsledky první výzvy museli žadatelé čekat více než rok. „Teď máme signály, že to bude trvat kratší dobu. My to ale
neovlivníme, jsme jen sběrným místem žádostí,“ vysvětlila Čepičková.
Finanční mechanismy EHP/Norska mohou využít jen nové členské země Evropské unie společně s Portugalskem a
Řeckem. V první výzvě uspěly dvě krajské žádosti: rekonstrukce hřišť u některých středních škol a obnova synagogy
v Turnově.


